
Ota přišel na naši nepravidel-
nou schůzku, kdy se pravidelně 
scházíme ve vinárně U Coufalů, 
s informací, že letos uplynulo 70 
let od prvního výstupu na nej-
vyšší horu světa Mount Everest. 
Jirka, který je někdy chytřejší než 
všechna rádia světa, pravil, že to 
nebyl žádný výkon, ujít nějakých 
pět kilometrů, což on udělá taky 
na jeden zátah, a to ještě ve svém 
seniorském věku.

Je pravda, že Jirka v mládí 
sportoval, hrál závodně volej-
bal, ale to bylo v době, kdy hráči 
stáli, a pokud v jejich dosahu na 
ně letěl míč, tak do něj plácli. 
Taky jezdil na kole, tedy z kopce 
jezdil Jirka na kole, do kopce ho 
vozil v kufru embéčka, takže 
mu přesahovalo do chodníku, a 
zanechal toho tehdy, když tehdy 
ještě Veřejné bezpečnosti porazil 
bicyklem radar na měření rych-
losti. Dostal pokutu a měl štěstí, 
že to tehdejší příslušníci nena-
hlásili Státní bezpečnosti jako 
sabotáž. 

Jirka nás svou nabubřelostí tak 
štval, že jsme se rozhodli, že mu 
pomyslný výstup připravíme. 

Ota s Kájou bydlí v osmipatráku, 
a tak jsme spočítali, že z prvního 
patra do osmého musí jedinec 
zdolat 154 schodů, kdy jeden 
měří patnáct centimetrů. 

Dva dny nám trvalo, než jsme 
spočítali, že se jedná o převýšení 
asi 70 metrů. Jirka nás upozor-
nil, že záchytné parkoviště pod 
nejvyšší horou světa se nachází 
asi ve výšce čtyř kilometrů, 
takže Jirka musí zdolat převý-
šení zhruba pět kilometrů. 

Maruš mínila, že to není žádný 
sportovní výkon, ale matema-
tický, a že by to klidně nevrhla 

jako maturitní otázku. Počí-
tali jsme dále, že pět kilometrů 
znamená pět tisíc metrů, a když 
budeme Jirkovi přát, musí výstup 
zdolat pěttisíckrát.

Ota nás upozornil, že na 
Mount Everestu je pekelná zima 
a Zdena mínila, že bychom měli 
obejít všechny partaje, aby ote-
vřeli ledničky a mrazáky a a 
dveře na schodiště, aby měl Jirka 
ty správné podmínky. Od toho 
jsme samozřejmě upustili, pro-
tože bychom se nemuseli setkat 
s pochopením. 

Dále jsme se rozhodli, že 

v osmém patře zablokujeme 
výtah, aby Jirka nemohl podvá-
dět, a rozdělíme se na dvě sku-
piny, jedna bude na záchytném 
parkovišti a druhá v osmém 
patře počítat výstupy. 

Už první výstup provázely 
komplikace, kdy se k výtahu 
dostavila rodina Homolkových 
s nákupem a strašně se čílila, že 
výtah nejede. Pro Jirkův výstup 
neměla žádné pochopení a 
dožadovala se výtahu tak hla-
sitě, že se postupně v přízemí 
shromáždili všichni obyvatelé 
paneláku a nedívali se na nás 
zrovna přívětivě.

Vypadalo to na pořádný mazec, 
naštěstí Jirka už ve třetím patře 
zkolaboval přede dveřmi zdra-
votní sestřičky, což jsme považo-
vali za dílo prozřetelnosti, ta 
přivolala záchranku, kdy osádka 
konstatovala celkové vyčerpání 
organismu a podvrtnutý kotník, 
a my mohli výtah zase spustit. 

Dnes už je Jirka zase mezi 
námi, v nemocnici mu dali 
nějaké kapačky proti vychlou-
bání, ty ale nezabraly, protože 
Jirka pravil, dobře Mount Eve-
rest nikoli, ale takový čtyřtisí-
cový  Mont Blanc levou zadní. 
Ještě že Jirka žádnou levou zadní 
nemá.  Antonín Zvěřina
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Humoreska

Senioři od Coufalů

Rady do zahrady | 121 Červen
Pravidelnou víkendo-

vou rubriku připravuje 
šlechtitel a zahrádkář 
Petr Kumšta. 

� Lichořeřišnici můžeme 
vysévat i vysazovat do volné 
půdy i do nádob. Tato nená-
ročná letnička vypadá velmi 
krásně, potřebuje slunce nebo 
polostín, výživnou půdu, pravi-
delnou zálivku a přihnojení jed-
nou za dva týdny. 

Výhony má dlouhé 40 až 90 
cm a kvete podle odrůdy čer-
veně, žlutě nebo oranžově 
nepřetržitě od června až do 
prvních podzimních mrazíků. 
Nikdy nepěstujte lichořeřišnici 
ve stínu, na takovýchto stano-
vištích rostliny vytvářejí nad-
měrné množství listové plochy 
a velmi málo kvetou. 

Celá rostlina je jedlá, můžeme 
její části používat k ozdobě 
pokrmů a do salátů. Lichoře-
řišnici můžeme též používat i 
jako léčivku ve stavu syrovém 
nebo suchém. Její produkty 

jsou považovány za jedno z nej-
účinnějších přírodních antibio-
tik, která jsou vhodná hlavně na 
močové cesty.  

� Všimli jste si, že jsou v lis-
tech okurek dírky? Listy okurek 
poškozují různé druhy klopu-
šek, především klopuška chlu-
patá. Klopušky sají rostlinné 
šťávy z mladých listů a konců 
výhonů. 

Pokud poškozené listy dále 
rostou, v místech vpichů se 
trhají, a tak vznikají dírky 
nepravidelných tvarů. Obvykle 
však poškození nebývá tak 
silné, aby bylo třeba zasahovat 
chemicky. 

� Jak chránit ovoce před 
pozdní červivostí? Tuto červi-

vost způsobuje u jádrovin oba-
leč jablečný. Motýlí samičky 
kladou vajíčka na plody a 
okolní listy zpravidla v červnu 
a v srpnu. 

První chemická ochrana 
se provádí 2 až 3 týdny po 
odkvětu, když následují po 
sobě tři teplé noci s minimální 
teplotou 13 °C, při druhé gene-

raci obaleče stříkáme podobně 
v polovině srpna. 

K ochraně proti obaleči jableč-
nému můžeme použít přípra-
vek Mospilan. Je to širokospek-
trální insekticidní přípravek 
– kontaktní i požerový, např. na 
květopase jabloňového, pilatku 
jablečnou, obaleče jablečného, 
vrtuli třešňovou, mšice apod. 

 Ilustrační foto: Pixabay

Petr
Kumšta

Honem čtěte, než to zakážou!!!

Zpráva z páté ruky

nestačí!!!

Primátorům plat

Minulá i současný primátor statutárního města Jihlavy si při-
vydělávají jako rozhodčí. Jak redakce ZZPR zjistila, exprimá-
torka Karolína Koubová si vylepšuje svůj rozpočet řízením fotba-
lových zápasů okresního přeboru 1A třídy. „Jako čárová rozhodčí 
je přísná, ale dobrá. Jen u zápasů celku ROMA se mi zdá, že jim 
pouští ofsajdy,“ řekl nám zdroj obeznámený s fotbalovým děním 
na Vysočině.  

Primátor Petr Ryška byl zase k vidění při soudcování hokej-
balu. Našeho pozorovatele překvapilo, že jako plavec dokáže i 
svižně běhat spolu s hráči. 

Důvod, proč se oba primátoři ve svém volnu pouští do dalších 
placených aktivit, je prozaický. Nedostává se jim peněz. 

„Mnoho lidí si hledá druhou práci, aby vystačili. Nevidím na 
tom nic divného,“ řekl nám podtajemník Městského úřadu v Jih-
lavě Zdeněk O. Jak nám prozradil, sám o víkendech jezdí v MHD 
s trolejbusem. Nejraději má linku A. 

Podle kamarádek „Káji“, jak političku důvěrně nazývají její pří-
telkyně, velké množství peněz spotřebuje na tzv. šály, na kterých 
nejen cvičí, ale i v nich spí, po část noci zavěšená hlavou dolů. 

Primátor Ryška zase střádá peníze na biografický slovník, 
který se město zavázalo financovat, ale nemá na něj peníze. 
Jak nám prozradil hokejbalový obránce Ríša, rozhodčí za jeden 
zápas dostává přibližně 164,50 Euro. Aby tedy primátor sehnal 
peníze aspoň na část prvního dílu slovníku, musí odsoudcovat 
přinejmenším 587 zápasů. Proto začal dojíždět i do okolních 
krajů. 

Redakce ZZPR se optala i obou aktérů. Oba tvrdí, že na fotkách 
nejsou. Jejich zapírání je ale marné, kdo by to byl jiný?  -pk-

Karolína Koubová jako čárová 
rozhodčí. 

Petr Ryška rozhoduje v hokej-
bale.  Foto: archiv

  rozhodcovské unie

Radíme a pomáháme tisícům li-
dí, bránit se ale musí především 
sami, říká Markéta Zemanová, 
radní Energetického regulačního 
úřadu zaměřující se na ochranu 
spotřebitelů.  
�-pk-

Platím vysoké zálohy. Jak zjistím, zda 
je jejich výše oprávněná, a můžu si je 
nechat snížit?

Výše záloh za elektřinu a plyn musí podle 
zákona odpovídat vaší tzv. důvodně před-
pokládané spotřebě. V praxi dodavatel 
počítá spotřebu domácnosti za předchozí 
období a tu následně vynásobí aktuální 
cenou energie, která odpovídá smlouvě. 

Pozor tedy, jestli neplatíte více proto, 
že se vám cena za energie v uplynulém 
období zvedla (což byl jev typický pro 
minulý rok).

Jestliže výše záloh (spotřeba x cena) 
nesedí, ozvěte se dodavateli s poukazem 
na vaši důvodně předpokládanou spo-
třebu a požádejte jej o snížení záloh. 

V poslední době se poměrně často stává, 
že lidé svoji spotřebu oproti uplynulému 
zúčtovacímu období snížili, což je ale 

informace, kterou dodavatel zatím nemá. 
V tomto případě ho požádejte o snížení 
záloh, jako podklad využijete tzv. samoode-
čet, tedy nahlášení aktuálního stavu vašeho 
elektroměru/plynoměru, ze kterého bude 
zřejmé, že se vaše spotřeba snížila.  

Má dodavatel právo mi jednostranně 
změnit smlouvu? 

Dodavatel může jednostranně zvýšit 
cenu nebo změnit jiné smluvní podmínky, 
ale pouze pokud si takovou možnost 

při uzavírání smlouvy sjednal a pouze z 
důvodů konkrétně a jednoznačně vymeze-
ných ve smlouvě! 

Zdaleka nejčastěji se setkáváme s jedno-
stranným zvýšením ceny. Pokud máte ve 
smlouvě cenu sjednanou jako pevnou pro 
určité období – tzv. cena fixní (pozor, není 
to totéž jako smlouva na dobu určitou, ta 
může být uzavřena i bez pevné ceny), pak 
to dodavatel učinit nesmí a musí dodržet 
svůj závazek. 

Jestliže fixní cenu ujednanou nemáte, je 
dodavatel oprávněn cenu zvýšit, ovšem 
pouze za předpokladu, že si takové právo 
sjednal ve smlouvě v době, kdy ji uzavíral.  

Zvýšení ceny vám pak musí oznámit 
minimálně s třicetidenním předstihem, 
a to prokazatelně a adresně; nestačí tedy 
například jen zveřejnění informace na 
webových stránkách. 

Jestliže vám zdražení včas a řádně 
oznámí a vy s ním nesouhlasíte, můžete 
smlouvu vypovědět, a to nejpozději 10. 
den před účinností změny. 

Když dodavatel změnu řádně neoznámí, 
namítejte neúčinnost změny a trvejte na 
původní ceně (ale pozor, není to důvod k 
výpovědi smlouvy!).

Co dělat, když? ERÚ radí – III.
Energetický regulační úřad (ERÚ) řeší 

denně desítky stížností či dotazů, řadu 
z nich opakovaně. Jak podotýká radní ERÚ 
Markéta Zemanová, zákazník musí být 
aktivní a nejdříve při pochybnostech oslovit 
svého smluvního partnera. Pokud s ním 
dodavatel či zprostředkovatel nekomuni-
kují nebo neplní své povinnosti, může se 
obrátit na ERÚ. 

Co má zákazník dělat, když mu třeba 
dodavatel nevystavil vyúčtování? 

Jihlavské listy vám předkládají nejčastější 
dotazy lidí i odpovědi ERÚ. 

Na tábory u Mrzatce nezapomenu
Blíží se doba letních prázdnin a s nimi dětských táborů. Já spo-

lečně se svým bratrem jezdil na tábor u rybníka Dolní Mrzatec 
mezi obcemi Lhotka a Mrákotín, který pořádal závodní výbor jih-
lavského podniku Tesla.

Poprvé jsem se tam byl podívat na jaře v roce 1984 s rodiči a moc 
se mi tam líbilo. 

Za celou dobu mých škol-
ních let jsem tam byl celkem 
5x. Pokaždé před odjezdem 
na tábor mne i bratrovi taťka 
povídal, jak se tam máme 
chovat. 

On sám byl muž přísných 
mravů a zásad. Od mala nás 
vedl k přírodě (rybařina, myslivost), vztahu k věcem a slušnému 
chování. V mém případě se mu to povedlo, u bratra bohužel niko-
liv.

Tábor trval 18 dní a měl zajímavý program, včetně různých před-
nášek, vystoupení i ukázek. Jen namátkou si vzpomínám na seskok 
výsadkářů, kynology, požárníky. Vedoucí nás učili zacházet s 
mapou a buzolou nebo kompasem (orientační běh v terénu).

Příjemné byly večerní oddílové ohníčky. Pravidelně (za vhodného 
počasí) jsme se koupali v jedenáctihektarovém rybníku i projížděli 
na kánoích nebo pramicích.

Pro mne velkým zážitkem byl výlet na hrad Roštejn nebo do Telče 
spojený s různými soutěžemi.

Ke konci tábora byla sportovní olympiáda a slavnostní táborový 
oheň. Po celou dobu tábora nám výborně vařil kolektiv kuchařek. V 
roce 1995 a 1996 jsem byl vedoucím družiny na táboře u zříceniny 
hradu Janštejn pod vedením Jiřího Kejnovského (Jiřči) a domníval 
se, že zde zažiji tábor podobný Dolnímu Mrzatci. 

Moje očekávání, však vystřídalo zklamání ohledně jeho organi-
zace, průběhu i dětí, které neměly tu fyzickou kondici, jako před 
léty my. Petr Decsi

Zavzpomínejte si na čas, kdy vám bylo dobře, na dobu svého 
mládí. Podělte se s námi prostřednictvím vašeho vyprávění o 
chvíle, kdy vám bylo nejlépe. Přibližte historky, které třeba potěší 
i ostatní. Přiložit můžete i foto.

Své příspěvky posílejte na e-mail: redakce@jihlavske-listy.cz 
nebo na adresu Jihlavské listy, Fritzova 34, 586 01 Jihlava.  –red-

Výzva pro čtenáře JL

Jirka leze na Mount Everest
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